
ΑΡΧΑΙΑ Α΄ ΛΥΚΕΙΟΥ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 
 

ΕΝΡΙΝΟΛΗΚΤΑ ΚΑΙ ΥΓΡΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ Α' ΣΥΖΥΓΙΑΣ 

 

Ε ν ε ς τ ώ τ α σ  κ α ι  π α ρ α τ α τ ι κ ό σ  ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ι σ  κ α ι  μ ζ ς θ σ  φ ω ν ι σ  

Λίγα είναι τα ενρινόλθκτα και υγρόλθκτα ριματα που ςχθματίηουν τον ενεςτώτα και τον παρατατικό από το 

ρθματικό κζμα χωρίσ αλλαγζσ. π.χ. γζμω, νζμω, τρζμω, ςθζνω (ζχω δφναμη), θζλω, βοφλομαι, φζρω κ.ά. 

Τα περιςςότερα ςχθματίηουν τον ενεςτώτα και τον παρατατικό από το ρθματικό κζμα, αφοφ πρώτα πάρει ςτο 

τζλοσ του το χρονικό πρόςφυμα j. Έτςι παρατθροφνται οι εξισ αλλαγζσ, ανάλογα με το ρθματικό χαρακτιρα: 

 

1. ριματα ςε -λλω 

Αν ο ρθματικόσ χαρακτιρασ είναι λ, τότε το πρόςφυμα j αφομοιώνεται προσ αυτό, κι ζτςι τα ριματα αυτά ςτον 

ενεςτώτα και τον παρατατικό ζχουν λλ, π.χ.: 

θ. ἀγγελ- → ἀγγελ-j-ω → ἀγγζλλ-ω, ἤγγελλ-ον 

θ. ςφαλ- → ςφάλ-j-ω → ςφάλλ-ω, ἔςφαλλ-ον 

 

ε ν ε ς τ ώ τ α σ  π α ρ α τ α τ ι κ ό σ  

ἀγγζλλ-ω 
ἀγγζλλ-εισ 
ἀγγζλλ-ει 
ἀγγζλλ-ομεν 
ἀγγζλλ-ετε 
ἀγγζλλ-ουςιν 

ἤγγελλ-ον 
ἤγγελλ-εσ 
ἤγγελλ-ε 
ἠγγζλλ-ομεν 
ἠγγζλλ-ετε 
ἤγγελλ-ον 

 

2. ριματα ςε -αίνω ι -αίρω 

Αν ο ρθματικόσ χαρακτιρασ είναι ν ι ρ και υπάρχει πριν από αυτό φωνιεν α, τότε το πρόςφυμα j υπερπθδά το 

χαρακτιρα ν ι ρ και αποτελεί με το φωνιεν α το δίφκογγο αι. Έτςι, τα ριματα αυτά λιγουν ςε -αίνω ι -αίρω, π.χ.:  

θ. φαν- → φαν-j-ω → φαίνω 

θ. ἀρ- → ἄρ-j-ω → αἴρω. 

 

3. ριματα ςε -είνω, -ίνω, φνω, -είρω, -ίρω, -φρω 

Αν ο ρθματικόσ χαρακτιρασ είναι ν ι ρ και υπάρχουν πριν από αυτό τα φωνιεντα ε ι ῐ ι ῠ, τότε το πρόςφυμα j 

αφομοιώνεται προσ το χαρακτιρα ν ι ρ. Στθ ςυνζχεια το διπλό ν ι ρ απλοποιείται και το προθγοφμενο φωνιεν 

εκτείνεται αναπλθρωματικά, δθλ. το ε ςε ει, το ῐ ςε ῑ και το ῠ ςε ῡ, π.χ.:  

θ. κτεν- → κτζν-j-ω → κτζννω → κτείνω 

θ. κρῐν- → κρῐν-j-ω → κρῐ΄νν-ω, → κρῑ΄ν-ω 

θ. πλῠν- → πλῠν-j-ω → πλῠ΄ννω → πλῡ΄νω. 

  

Ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ό σ  κ α ι  μ ζ ς ο σ  μ ζ λ λ ο ν τ α σ  

Ο ενεργθτικόσ και μζςοσ μζλλοντασ των ενρινόλθκτων και υγρόλθκτων ςχθματίηεται από το ρθματικό κζμα και με 

τισ καταλιξεισ -ῶ και -οῦμαι, π.χ. ἀμφνω → ἀμυνῶ, ἀμυνοῦμαι, ςφάλλω → ςφαλῶ, ςφαλοῦμαι, ςημαίνω → 

ςημανῶ, ςημανοῦμαι.  

Κλείνονται όπωσ το ποιῶ. 

 

ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ό σ  μ ζ λ λ ο ν τ α σ  μ ζ ς ο σ  μ ζ λ λ ο ν τ α σ  

ἀμυν- ῶ 
ἀμυν- εῖσ 
ἀμυν- εῖ 
ἀμυν- οῦμεν 
ἀμυν- εῖτε 
ἀμυν- οῦςιν 

ἀμυν-οῦμαι 
ἀμυν-εῖ (ῇ) 
ἀμυν-εῖται 
ἀμυν-οφμεκα 
ἀμυν-εῖςκε 
ἀμυν-οῦνται 

 



Ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ό σ  κ α ι  μ ζ ς ο σ  α ό ρ ι ς τ ο σ  α '  

Αρχικά ο ενεργθτικόσ και μζςοσ αόριςτοσ α' των ενρινόλθκτων και υγρόλθκτων ρθμάτων ςχθματίςτθκε ςε -ςα και -

ςάμθν, όπωσ ςτα φωνθεντόλθκτα· όμωσ ο χρονικόσ χαρακτιρασ ς αφομοιώκθκε με το προθγοφμενό του ζνρινο ι 

υγρό και ςτθ ςυνζχεια ζγινε απλοποίθςθ των όμοιων ςυμφώνων και αντζκταςθ του προθγοφμενου φωνιεντοσ, 

δθλαδι: 

α. του ᾰ ςε θ (ι ςε ᾱ, αν προθγείται ε ι ι ι ρ) 

φαίνω: θ. φᾰν → ἔ-φαν-ςα → ἔ-φᾰν-να → ἔ-φᾰν-α → ἔ-φην-α 

ὑγιαίνω: θ. ὑγιᾰν → ὑγίᾰν-ςα → ὑγίᾰν-να → ὑγίᾰν-α → ὑγίᾱν-α 

β. του ε ςε ει 

ἀγγζλλω: θ. ἀγγελ → ἤ-γγελ-ςα → ἤ-γγελ-λα → ἤ-γγελ-α → ἤ-γγειλ-α  

νζμω: θ. νεμ → ἔ-νεμ-ςα → ἔ-νεμ-μα → ἔ-νεμ-α → ἔ-νειμ-α   

γ. του ῐ ςε ῑ 

κρίνω: θ. κρῐν → ἔ-κρῐν-ςα → ἔ-κρῐν-να → ἔ-κρῐν-α → ἔ-κρῑν-α 

δ. του ῠ ςε ῡ 

ἀμφνω: θ. ἀμῠν → ἤ-μῠν-ςα → ἤ-μῠν-να → ἤ-μῠν-α → ἤ-μῡν-α 

 

Ο ενεργθτικόσ και μζςοσ αόριςτοσ των ενρινόλθκτων και υγρόλθκτων ςχθματίηεται με το μεταςχθματιςμζνο κζμα 

και με τισ καταλιξεισ των φωνθεντόλθκτων, χωρίσ βζβαια το χρονικό χαρακτιρα -ς- και κλίνεται ωσ εξισ:   

 

ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ι  φ ω ν ι  

οριςτικι υποτακτικι ευκτικι προςτακτικι απαρζμφατο μετοχι 

ἔ-νειμ-α 
ἔ-νειμ-ασ 
ἔ-νειμ-ε 
ἐ-νείμ-αμεν 
ἔ-νείμ-ατε 
ἔ-νειμ-αν 

νείμ-ω 
νείμ-ῃσ 
νείμ-ῃ 
νείμ-ωμεν 
νείμ-θτε 
νείμ-ωςι 

νείμ-αιμι 
νείμ-αισ 
νείμ-αι 
νείμ-αιμεν 
νείμ-αιτε 
νείμ-αιεν 

- 
νεῖμ-ον 
νειμ-άτω 
- 
νείμ-ατε 
νειμ-άντων (-άτωςαν) 

νεῖμαι νείμ-ασ 
νείμ-αςα 
νεῖμ-αν 

 

μ ζ ς θ  φ ω ν ι  

οριςτικι υποτακτικι ευκτικι προςτακτικι απαρζμφατο μετοχι 

ἐ-νειμ-άμθν 
ἐ-νείμ-ω 
ἐ-νείμ-ατο 
ἐ-νειμ-άμεκα 
ἐ-νείμ-αςκε 
ἐ-νείμ-αντο 

νείμ-ωμαι 
νείμ-ῃ 
νείμ-θται 
νειμ-ώμεκα 
νείμ-θςκε 
νείμ-ωνται 

νειμ-αίμθν 
νείμ-αιο 
νείμ-αιτο 
νειμ-αίμεκα 
νείμ-αιςκε 
νείμ-αιντο 

- 
νεῖμ-αι 
νειμ-άςκω 
- 
νείμ-αςκε 
νειμ-άςκων (-άςκωςαν) 

νείμ-αςκαι
  
 

νειμ-άμενοσ 
νειμ-αμζνθ 
νειμ-άμενον 

 

 


